

個人簡歷 Biography

林大慶教授 Professor LAM Tai-hing



香港大學公共衛生學院院長暨羅旭蘇基金公共衛生學教授

林大慶教授於1975年香港大學醫學院畢業，獲內外全科醫學士學位。八十年代初赴英國倫敦大學進修，分別於1980年及1981年獲取醫療社會學碩士及職業醫學碩士。並於1988年在香港大學修畢研究醫學博士學位。在2000年林教授被委任為香港大學醫學院社會醫學系主任及講座教授，於2004年7月開始擔任公共衛生研究中心主任，2007年12月獲授予羅旭蘇基金公共衛生學教授，並於2009年8月出任新成立的香港大學公共衛生學院院長。

林教授取得多個國際及本地專業醫學學院院士，當中包括：澳洲職業學學院、英國公共衛生學院、倫敦職業醫學學院，香港醫學專科學院(社會醫學)以及愛丁堡皇家醫學學院。林教授於1997-2001年擔任香港社會醫學學院會長。過去亦曾出任香港吸煙與健康委員會副主席，香港特區政府食物及衛生局研究局評審撥款委員會聯合主席。林教授於2005及2008年分別被香港特區政府委任為太平紳士，及由香港社會醫學學院頒授榮譽院士。

林教授多次獲世界衛生組織委任為短期顧問及專家。

主要研究領域

林教授的研究範疇包括職業及環境健康、家庭計劃及青少年性行為、青少年健康、癌症流行病學、傳染病、心臟及呼吸系統疾病及危險因素、分子流行病學、健康服務研究，主要集中於吸煙及其他與生活方式相關的疾病。林教授在國際期刊發表了三百六十多篇論文。

控煙成就

作為世界著名控煙科學家，林教授的科學研究為國際公共衛生作出重要貢獻。自1987年首份關於吸煙與二手煙及肺癌論文發表後，林教授在國際期刊中已發表了有關煙草禍害和控煙研究的論文超過120篇。林教授曾參與世界衛生組織以二手煙及兒童健康、戒煙政策建議，長期治療及禁煙政策四份報告和國際癌症研究所的戒煙後風險逆轉的報告。林教授在多項研究計劃擔任首席研究員，其著作亦涵蓋多個重要領域，包括吸煙及二手煙危害健康及其經濟損失、青少年吸煙、醫護人員在煙草控制的角色及訓練，戒煙及公眾意見調查。

歷年來林教授在倡議無煙社會、醫學教育，科學研究以至宣揚公共衛生等多方面工作，均獲得香港及國際多個機構認同及嘉許，其中香港大學、香港特區政府、中國控煙協會，國際抗癌聯盟及世界衛生組織等，均曾向林教授頒贈獎項，以表揚他的卓越成果及貢獻。

[獎項詳情請參閱獲獎人事蹟—林大慶教授近年獲頒獎項一覽表]

Sir Robert Kotewall Professor in Public Health, Chair Professor and Director, School of Public Health, The University of Hong Kong

Professor TH Lam graduated from the Faculty of Medicine, The University of Hong Kong with the MBBS degree in 1975. He got an MSc degree in medical sociology and an MSc degree in occupational medicine in 1980 and 81 respectively from The University of London. He obtained



his MD degree by research from The University of Hong Kong in 1988. He is Chair Professor and Head of the Department of Community Medicine, The University of Hong Kong since 2000. He is Director of Public Health Research Centre as from July 2004. He was appointed Sir Robert Kotewall Professorship in Public Health, LKS Faculty of Medicine, University of Hong Kong in December 2007. He is Director of the School of Public Health since August 2009.

Professor Lam is a fellow of the Australasian Faculty of Occupational Medicine, the UK Faculty of Public Health, The London Faculty of Occupational Medicine, The Hong Kong Academy of Medicine (Community Medicine) and The Royal College of Physicians of Edinburgh. Professor Lam was President of the Hong Kong College of Community Medicine from 1997 to 2001. He was Vice-Chairman of Hong Kong Council on Smoking and Health and Co-Chair of Grant Review Board, Research Council, Health, Welfare and Food Bureau of the Hong Kong SAR Government. He was appointed Justice of Peace in July 2005 and Honorary Fellow of Hong Kong College of Community Medicine in September 2008.

He has been appointed by the World Health Organization as short-term consultant, temporary advisor or expert participant for about ten occasions.

Main research interests

Professor Lam's research interests include occupational and environmental health, family planning and youth sexuality, adolescent health, epidemiology of cancer, infectious diseases, cardiovascular and respiratory diseases and their risk factors, molecular epidemiology, health services research with a major focus on tobacco and other lifestyle related diseases. He has published about 360 papers in international peer reviewed journals.

Achievements in tobacco control

Professor TH Lam is one of the world's leading scientists on the subject of smoking and health and tobacco control. His scientific contributions have been translated into important benefits to public health and tobacco control internationally. Since his first major paper on smoking, passive smoking and lung cancer in 1987, he has published on tobacco control related areas, more than 120 papers in international peer reviewed journals. He has contributed to four WHO reports, on secondhand smoke and child health, policy recommendations for smoking cessation, adherence to long term therapies, and smokefree policies, and one International Agency for Research on Cancer (IARC) report on reversal of risk after quitting. He is the lead researcher of numerous research projects and his publications cover a wide range of important areas, including health hazards and economic costs of smoking and passive smoking, youth smoking, role of health professionals in tobacco control and training, smoking cessation and public opinion surveys.

Prof Lam has received many awards on recognition of his contribution in advocacy for tobacco-free societies, excellence in medical education, scientific research and health promotion locally and internationally from The University of Hong Kong, Hong Kong SAR, Chinese Association on Smoking and Health, International Union Against Cancer, World Health Organisation, etc.

[Details of awards and prizes could be found at the Awardees' Session.]